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Frågor till nominerade kommissionsledamöter       SV 
 

FRÅGOR TILL DEN NOMINERADE 

KOMMISSIONSLEDAMOTEN 

Teresa RIBERA  

Verkställande vice ordförande med ansvar för ren, rättvis och 

konkurrenskraftig  

omställning 

 

1. Allmän kompetens, engagemang för EU och personlig oavhängighet 

Vilka av dina personliga kvalifikationer och erfarenheter är särskilt viktiga för uppdraget som 

kommissionsledamot och främjandet av det europeiska allmänintresset, särskilt inom det område som du skulle 

ansvara för? Hur kommer du att bidra till genomförandet av kommissionens politiska riktlinjer? Hur kommer du 

att genomföra jämställdhetsintegrering och integrera ett jämställdhetsperspektiv i alla politikområden inom ditt 

ansvarsområde? Hur kommer du att genomföra integreringen av ett ungdomsperspektiv? 

På vilket sätt kan du inför parlamentet garantera din personliga oavhängighet, och hur kan du garantera att din 

tidigare, nuvarande eller framtida verksamhet inte på något sätt skulle kunna innebära att fullgörandet av dina 

skyldigheter inom kommissionen ifrågasätts? 

Under hela mitt yrkesliv har jag engagerat mig i att främja det europeiska gemensamma bästa, främst som statligt 

anställd. Jag är övertygad om att det är viktigt att anpassa den ekonomiska politiken och miljöpolitiken för att 

skapa sociala vinster och ekonomiskt välstånd och stärka konkurrenskraften och miljöförvaltningen. Att säkerställa 

en sund och effektiv omställning av ekonomin måste förankras i samhället genom dialog och ett brett samförstånd. 

 

Som Spaniens vice statsminister och minister för den ekologiska omställningen, som statssekreterare för miljön 

och som generaldirektör för det spanska klimatförändringskontoret har jag arbetat hårt för att bygga broar mellan 

olika åsikter och förväntningar för att nå framsteg och driva arbetet vidare. Jag har inriktat mig på att lösa 

blockeringar, harmonisera ståndpunkter, koppla samman många olika faktorer och hitta lösningar med 

utgångspunkt i ett helhetsperspektiv.  

 

Genom mitt aktiva deltagande i klimatförhandlingar har jag lärt mig att komplexa utmaningar kräver att man tar 

ett mångdimensionellt grepp och integrerar olika discipliner (bl.a. energi, klimat, miljö, näringsliv och 

finansfrågor). Genom erfarenheterna som direktör för institutet för hållbar utveckling och internationella 

förbindelser (IDDRI) kunde jag bidra med intellektuella inlägg vid utformningen av den välbalanserade 

klimatöverenskommelse som det internationella samfundet nådde i Paris 2015. 

 

Jag har insett betydelsen av att mejsla ut och vårda robusta överenskommelser och vikten av att erkänna vårt 

ömsesidiga beroende. Men framför allt har jag insett att de enskilda personer som påverkas mest av politiken alltid 

måste inkluderas i beslutsprocessen. Omställningen till en ny industriell och ekonomisk modell kräver nya 

tillvägagångssätt och de som drabbas mest måste särskilt uppmärksammas. 

 

De utmaningar vi står inför i dag och de vi måste förutse för att bana väg för framtiden kan inte hanteras i silor, 

eftersom alla dessa realiteter är sammankopplade. Därför anser jag att EU-kommissionärerna måste arbeta som ett 

enda team med ett gemensamt strategiskt tillvägagångssätt som bygger på balans och samförstånd. 

 

Som EU-kommissionär kommer jag att genomföra den tillträdande ordförandens politiska riktlinjer för 2024–2029 

med utgångspunkt i den starka övertygelse som har präglat mitt yrkesliv och min politiska karriär: att bygga broar 

och främja dialog är det bästa sättet att nå de mål vi har ställt upp. 
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Jag anser att de här färdigheterna kommer särskilt till pass i det rådande läget då vi behöver vara ännu mer enade 

för att lösa EU:s utmaningar, mot bakgrund av den tuffa globala konkurrensen, för att hitta de bästa sätten att 

förbättra konkurrenskraften hos vår industri, skapa en välfungerande marknad och vidta beslutsamma åtgärder för 

att ge de rätta svaren på allmänhetens förväntningar enligt våra värden.  

 

Som lyftes fram i Enrico Lettas och Mario Draghis rapporter måste vi för att lyckas i den nuvarande globala miljön 

ha en välfungerande inre marknad som kan främja välstånd, skydda konsumenterna och bygga ett lockande 

ekosystem för investeringar, innovation, ren industri och sysselsättning så att vi kan konkurrera globalt. 

Som EU-kommissionär kommer jag också att vara beslutsam när det gäller jämställdhetspolitiken. Jag lovar att 

mina team ska respektera denna princip och att jag ska arbeta för att motverka ojämlikhet mellan kvinnor och män. 

Jag är fast besluten att tillsammans med de andra medlemmarna i kollegiet se till att jämställdhetsintegrering är 

central i vår rena, rättvisa och konkurrenskraftiga omställning.  

 

Jag är fast besluten att arbeta med mina kommissionärskollegor för att se till att EU:s löfte om välstånd förverkligas 

för våra yngre generationer. Vi är skyldiga nuvarande och kommande generationer att bidra till en frisk planet. 

Därför behöver vi ytterligare integrera en dimension av rättvisa mellan generationerna i vår politik så att ingen 

lämnas utanför, bland annat när det gäller färdigheter och boende. Jag är också fast besluten att säkerställa samma 

djurskyddsstandarder i hela EU och att se till att de genomförs enhetligt samtidigt som vi hanterar hållbarhet och 

etiska, vetenskapliga och ekonomiska överväganden och konsumenternas förväntningar. Internationellt måste vi 

fortsätta att främja höga globala standarder. 

 

Det finns ingen konflikt mellan mitt privat- och yrkesliv och de ansvarsområden jag ska åta mig som EU-

kommissionär. Jag har inga privata intressen vare sig i finans- eller företagsvärlden. Jag är helt medveten om det 

ansvar jag tar på mig och det finns och kommer inte att finnas något på min väg som avleder mig från principen 

om neutralitet. Mitt fullständiga engagemang kommer att vara de europeiska medborgarnas gemensamma bästa. 

Om det i framtiden uppstår en potentiell intressekonflikt under fullgörandet av mitt uppdrag som kommissionär 

kommer jag att informera ordförande Ursula von der Leyen utan dröjsmål. 

 

Jag är en disciplinerad och respektfull person, som är medveten om och bunden av EU-fördragens mål och 

behörigheter. Jag har och kommer att fortsätta att respektera sekretess med aktsamhet och oberoende under min 

karriär. Jag lovar att försvara och genomföra EU-fördragen och agera neutralt och oavhängigt av enskilda 

medlemsstaters intresse, även det land som har föreslagit min nominering.  

 

2. Förvaltning av ansvarsområdet och samarbete med Europaparlamentet  

Kan du åta dig att vederbörligen informera parlamentet om ditt och dina avdelningars handlande? I vilket 

avseende anser du att du är redovisningsskyldig inför parlamentet? 

Vilka specifika åtaganden är du beredd att göra när det gäller dina kontakter med och din närvaro i parlamentet, 

både i utskotten och i kammaren, samt när det gäller transparens, samarbete och effektiv uppföljning av 

parlamentets ståndpunkter och begäranden om lagstiftningsinitiativ? Är du beredd att i god tid förse parlamentet 

med uppgifter och handlingar på samma villkor som rådet när det gäller planerade initiativ och pågående 

förfaranden? 

Jag lovar att hålla Europaparlamentet fortlöpande informerat om de områden som jag ansvarar för. Om jag 

godkänns kommer jag att säkerställa att denna rutin följs konsekvent inom mina ansvarsområden, i nära samarbete 

med andra medlemmar av kollegiet och de relevanta avdelningarna, i synnerhet kommissionärerna i klustret för 

en ”ren, rättvis och konkurrenskraftig omställning”, för att säkerställa transparens och ett informationsflöde till 

parlamentet.    

 

Jag kommer att ta ansvar och vara redovisningsskyldig för de beslut som kommissionen fattar som kollegium. 

Framför allt kommer jag att göra detta med respekt för EU-medborgarna. Jag kommer att besöka medlemsstaterna 

regelbundet, också områden utanför huvudstäderna.      

 

Tillsammans måste vi arbeta snabbare och vidare för EU:s varaktiga välstånd och konkurrenskraft. Vi måste sträva 

efter en ren, rättvis och konkurrenskraftig omställning som gynnar alla medborgare och säkerställa att marknaderna 

fungerar bättre för konsumenterna och företagen i EU. Det kräver att vi använder alla tillgängliga instrument på 

ett enhetligt och samordnat sätt med full respekt för EU-fördragen.   
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Konkurrenspolitiken kommer tillsammans med EU:s och ländernas andra relevanta politiska verktyg att spela en 

viktig roll. Genom att garantera rättvisa villkor och likvärdiga förutsättningar på den inre marknaden kommer 

konkurrenspolitiken att bidra till lägre priser, snabbare innovation och en mer motståndskraftig ekonomi. Detta 

hjälper till att göra EU mer konkurrenskraftigt i världsekonomin, särskilt i de mer innovativa branscherna, och 

stöder EU i omställningen till klimatneutralitet. Detsamma gäller för den rättvisa omställningen: om vi förlitar oss 

på konkurrenskraftiga marknader kan vi nå våra mål snabbare, effektivare och mer rättvist och ingen person eller 

plats kommer att lämnas utanför.  

 

Jag kommer att arbeta nära tillsammans med Europaparlamentet och delta i en öppen, strukturerad dialog som 

bygger på ömsesidigt förtroende. Jag kommer att vara öppen om de politiska och ekonomiska skälen och den 

allmänna tanken bakom våra regler och beslut. I det här sammanhanget åtar jag mig att regelbundet delta i 

utskottsmöten och plenardebatter om frågor inom mitt ansvarsområde, och även personligen delta i viktiga 

trepartsförhandlingar.  

 

Tillsammans med mina avdelningar kommer jag att vara öppen för att delta i informella diskussioner med 

ledamöter via arbetsgrupper i utskotten och öppna samordnarsammanträden som sammankallas av relevanta 

utskottssekretariat samt att hålla bilaterala dialoger med Europaparlamentets ledamöter. 

 

Jag kommer att använda alla tillgängliga medel för att hålla intressenter och allmänheten informerade och 

involverade. Alla större politiska förslag kommer att bli föremål för ett offentligt samråd.  

 

Jag är övertygad om att vi kommer att arbeta tillsammans i en anda av fullständigt ömsesidigt förtroende. Ni kan 

räkna med mig. 

 

Tillträdande ordförande von der Leyen har lovat att hennes kommission ska följa upp parlamentsresolutioner. Jag 

stöder denna målsättning till fullo. Därför kommer jag där det är relevant att anordna en strukturerad dialog med 

er för att diskutera hur vi kan gå vidare med eventuella resolutioner enligt artikel 225 inom mitt ansvarsområde 

och som er institution kan komma att anta. Jag kommer också att säkerställa att kommissionen följer upp sådana 

resolutioner inom tre månader efter att de har antagits.  

 

Frågor från utskottet för ekonomi och valutafrågor 

Statligt stöd 

3. Du har i uppdrag att utveckla en ny ram för statligt stöd som en del av den rena industriella given. Hur tänker 

du hitta rätt balans mellan att stödja industripolitiken och upprätthålla rättvis konkurrens och lika villkor? Ser du 

risker för en fragmentering av den inre marknaden till följd av medlemsstaternas olika finanspolitiska utrymme? 

Vilka skyddsåtgärder anser du kan förhindra snedvridning av marknaden och ekonomier med mindre 

finanspolitisk kapacitet?  

I linje med fördragen bör statligt stöd inriktas på marknadsmisslyckanden och undvika överkompensation, 

utträngning av privat finansiering och annan otillbörlig snedvridning av konkurrensen på den inre marknaden. Som 

verkställande vice ordförande tänker jag tillämpa dessa principer och säkerställa att alla medlemsstater behandlas 

lika. Jag står helt bakom lika villkor i Europeiska unionen, vilket är en grund för en rättvis och konkurrenskraftig 

omställning till ren energi. På senare år har politiken för statligt stöd hjälpt ekonomin och företagen i EU att klara 

av en rad kriser. Den har också utvecklats åtskilligt för att anpassas till EU:s politiska mål, bland annat för att 

underlätta den gröna och den digitala omställningen och stärka resiliensen.  

Mot den bakgrunden godkände kommissionen under sin förra mandatperiod över 450 miljarder euro av 

medlemsstaternas energi- och miljöstöd och dessutom cirka 800 miljarder euro i statligt stöd med anledning av 

energikrisen. Med befintliga statsstödsregler finns det redan många möjligheter att stödja miljöanpassning och 

avkarbonisering av ekonomin i EU och som medlemsstaterna använder sig av i hög grad. Nu måste vi på ett 

snabbare och mer kraftfullt sätt tillämpa reglerna för att nå våra gemensamma mål.  

För att klara av utmaningen med att fasa ut fossila bränslen måste EU agera enat och få fram kollektiva resurser 

och utnyttja de europeiska värdekedjorna för att främja stordriftsfördelar för en kostnadseffektiv och 

innovationsdriven och rättvis omställning. Jag är övertygad om att den inre marknaden är EU:s största tillgång. Vi 

har inte råd med att medlemsstaterna tävlar om subventioner, där större och rikare länder bjuder under mindre och 

inte lika rika länder. Vi måste främja hållbara industriella ekosystem till förmån för hela EU, och vi måste fortsätta 
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att stödja den ekonomiska utvecklingen i mindre utvecklade områden i EU genom att ge incitament för produktiva 

investeringar som bidrar till sammanhållning i EU.  

Att förenkla och snabba på förfarandena för att bedöma statliga stöd kommer också att vara en prioritering. Vi har 

inte råd att försena offentligt stöd till energiomställningen eller åtgärder för att fasa ut fossila bränslen i industrin 

och som bidrar till dess konkurrenskraft. I denna anda och som en del av min uppdragsbeskrivning kommer jag 

att ta fram nya regler för kontrollen av statligt stöd så att medlemsstaterna kan ge snabbt och ändamålsenligt statligt 

stöd som en del av given för ren industri. Reglerna kommer att bygga på erfarenheterna med den tillfälliga kris- 

och omställningsramen för statligt stöd och utgå från följande mål: i) Ytterligare snabba på utbyggnaden av 

produktionen av förnybar energi. ii) Genomföra utfasningen av fossila bränslen i industrin och stärka 

energieffektiviteten, särskilt i energieffektiva näringar. iii) Säkra tillräcklig tillverkningskapacitet för ren teknik i 

Europa, särskilt där det finns risk att sådana investeringar går till tredjeländer på grund av tillgängliga subventioner 

där. När detta sker ska jag se till att sammanhållningspolitiska mål och den inre marknadens integritet upprätthålls. 

Företagskoncentrationer 

4. Vilka förändringar kan den ”nya strategin för konkurrenspolitiken” innebära, och hur kan den anpassas bättre 

till industripolitiken? Är du nöjd med hur koncentrationsförordningen tillämpas i nuläget? Skulle du ställa dig 

positiv till att kommissionen hade möjlighet att även undersöka sammanslagningar som ligger under tröskelvärdet 

för anmälan? Hur kommer du att skydda våra innovatörer i EU från konkurrensdödande förvärv eller uppköp av 

EU-baserade företag av utlandsbaserade statsägda företag som stöds och subventioneras av sina regeringar på 

sätt som är förbjudna för EU-företag enligt EU:s inremarknadsregler?  

Under den förra mandatperioden gjordes mycket arbete för att se till att alla konkurrensinstrument 

(företagskoncentrationer, antitrustärenden och kontroll av statligt stöd) är inriktade på att skydda rättvis konkurrens 

och anpassade till målen för en grön, digital och resilient ekonomi i EU. Kommissionen har lagt till nya instrument 

för att hantera framväxande utmaningar på den inre marknaden, särskilt digitala grindvakter (förordningen om 

digitala marknader) och snedvridande effekter av utländska subventioner (förordningen om utländska 

subventioner). Det krävs dock fler åtgärder för att hantera ekonomins utmaningar. De här nya instrumenten måste 

genomföras fullt ut. Konkurrenspolitiken och andra politikområden, som industri-, handels- eller budgetpolitiken, 

har en kompletterande roll när det gäller att främja långsiktig konkurrenskraft och ekonomisk tillväxt. Som 

konstaterades i Draghi-rapporten finns det ingen konkurrenskraft utan effektiv konkurrens i en marknadsekonomi. 

Ett passande genomförande av konkurrenspolitiken bör leda till mer innovation och kan säkerställa att den 

europeiska industripolitiken är mer effektiv och ändamålsenlig genom att bidra till att skapa de rätta incitamenten.  

 

Om jag godkänns som verkställande vice ordförande kommer jag i linje med ordförande Ursula von der Leyens 

politiska riktlinjer och min uppdragsbeskrivning att ytterligare modernisera konkurrenspolitiken genom att 

fokusera på tre övergripande huvudmål.  

 

För det första ska jag betydligt förenkla och skynda på förfarandena så att de fungerar effektivt i den nuvarande 

dynamiska miljön. Vi har inte råd att försena offentligt stöd till energiomställningen som ska ge lägre priser eller 

åtgärder för att fasa ut fossila bränslen i industrin så att den kan fortsätta att vara konkurrenskraftiga globalt. Här 

måste vi ytterligare förenkla villkoren för att godkänna statligt stöd. Vi har heller inte råd med alltför långa 

antitrustutredningar då företagen kan fortsätta att dra nytta av den illojala konkurrensen. Vi måste bli effektivare 

genom att bedöma vilka inslag som ska ingå i en möjlig uppdatering av förfarandereglerna, på basis av den 

pågående utvärderingen av förfaranderamen för antitrustutredningarna. Detta är ett arbete som Europaparlamentet 

naturligtvis bör fortsätta att vara nära delaktigt i. Dessutom måste vi se till att vi är smidiga nog att genomföra 

konkurrenspolitiken i den rådande digitala verkligheten. Den digitala omställningen är central för att få fart på 

produktivitetstillväxten i Europa, och lämpliga åtgärder för att bevara öppna och välfungerande marknader är 

avgörande både för nya digitala aktörer och för spridningen av digitala lösningar i vår ekonomi. 

 

För det andra vill jag stärka och förbättra tillämpningen av konkurrensreglerna. Jag kommer exempelvis att se till 

att konkurrensreglerna tillämpas kraftfullt och att våra insatser är inriktade på de mest snedvridande stödåtgärderna 

eller affärsmetoderna. Jag kommer också att ge direkt vägledning och skära i byråkratin för medlemsstaterna så 

att de kan genomföra oproblematiska offentliga åtgärder och bidra till företagssamarbeten som stärker 

konkurrensen. På samma sätt kommer jag att trycka på för ett kraftfullt genomförande av förordningen om digitala 

marknader och utforma kommissionens strategi för detta viktiga nya instrument, så att det går att nå konkreta 

resultat för europeiska företag och slutanvändare. 
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För det tredje ska jag se till att konkurrenspolitiken på ett ännu mer ändamålsenligt sätt anpassas till EU:s 

prioriteringar. I detta ingår naturligtvis att bidra till given för ren industri för att skapa en hållbar och 

konkurrenskraftig europeisk ekonomi och fördjupa vår inre marknad. Jag kommer också att främja investeringar 

genom att i samarbete med andra medlemmar av kollegiet anpassa kriterierna så att privat, europeisk och nationell 

finansiering kan kombineras på mest effektiva sätt.  

När det gäller koncentrationskontroll har EU traditionellt sett haft en positiv syn på marknadskonsolidering och 

de fördelar den kan ge – med ett tydligt undantag för situationer då konsolideringen avsevärt förhindrar en effektiv 

konkurrens, särskilt eftersom den leder till ett alltför stort marknadsinflytande, vilket kan skada hela ekonomin i 

EU, bland andra de små och medelstora företagen och förstås konsumenterna. Det grundläggande målet att 

förhindra ett alltför stort marknadsinflytande måste visserligen fortsätta att gälla, men EU:s koncentrationskontroll 

måste fortsätta att utvecklas för att fånga samtida behov och utvecklingstendenser som globaliseringen, 

digitaliseringen, hållbarhet, innovation och resiliens. Förändringar i den effektiva storleken på 

investeringseffektiva verksamheter eller i rivaliserande företags geografiska täckning måste beaktas. Man måste 

också ta hänsyn till om kunderna är villiga att med tiden överväga nya leverantörer som har tagit fram produkter i 

andra regioner, eller om man ska värdesätta mer kända och tillförlitliga lokala leverantörer. Fortlöpande 

anpassning är nödvändig för att tillämpningen av EU:s koncentrationskontroll ska fortsätta att bidra till bättre 

konkurrenskraft hos företagen i EU med full respekt för fördragen, också när de är verksamma på 

världsmarknaderna eller när globala aktörer börjar ta sig in på de europeiska marknaderna. Trots att en sådan 

utveckling i hög grad sker genom beslutspraxis måste det underliggande regelverket fortsätta att vara modernt och 

fylla sitt syfte.  

Jag är därför fast besluten att nå resultat i fråga om uppgiften i min uppdragsbeskrivning att modernisera 

konkurrenspolitiken, särskilt inom koncentrationskontrollen, genom att göra en översyn av riktlinjerna för 

horisontella koncentrationer i linje med min uppdragsbeskrivning. Mitt mål är att se till att 

koncentrationskontrollen ger rätt vikt åt ekonomins behov i EU och speglar övergripande politiska mål och 

marknadsrealiteter, bland annat möjliga effektivitetsvinster. Det skulle vara en översyn med innovation, 

investeringar och resiliens i fokus.  

Samtidigt är jag besluten att snabbt hitta det bästa sättet att se till att konkurrensdödande förvärv av målbolag med 

låg eller ingen omsättning men med hög konkurrens- och innovationspotential inte kommer undan kontroll enligt 

EU:s regler för företagskoncentrationer, bara för att de inte uppfyller de omsättningsbaserade tröskelvärdena för 

anmälan. Detta är mycket viktigt för att skydda innovation och framtida konkurrenskraft i EU. Därför kommer jag 

att titta på alla alternativ utan att skapa några onödiga extra administrativa bördor eller ett otydligt rättsläge för 

företagen.  

 

Dessutom kommer jag att med kraft se till att förordningen om utländska subventioner tillämpas för att skydda 

den inre marknaden från snedvridande subventioner av företag från utomeuropeiska länder, särskilt den del av 

lagstiftningen som tillämpas på koncentrationer. När jag gör det kommer jag att kämpa för lika villkor på global 

nivå för europeiska företag, tillsammans med andra medlemmar av kollegiet och medlemsstater som är ansvariga 

för sådana verktyg som granskningar av utländska direktinvesteringar och handelspolitiska skyddsinstrument. 

Draghi-rapporten 

5. Kommer du att vidta åtgärder för att utveckla ett ”nytt konkurrensverktyg”, såsom föreslås i Draghi-rapporten, 

för att ta itu med strukturella konkurrensproblem, med särskild uppmärksamhet på känsliga konsumentkategorier? 

Vilka andra konkurrensförslag i Letta-rapporten och Draghi-rapporten skulle du stödja ett genomförande av? 

Vilken roll bör konkurrenspolitiken ha när det gäller att hantera inflationsdynamiken? 

I både Letta- och Draghi-rapporterna betonar man hur viktigt det är för EU:s konkurrenskraft att den inre 

marknaden fördjupas genom att stärka konkurrensen och bevara lika villkor. Jag stöder helt det brådskande målet 

att fördjupa den inre marknaden, bland annat i viktiga strategiska branscher, för att nå skalfördelar. Jag instämmer 

också helt med att om konkurrensreglerna undermineras, undermineras också drivkrafterna för tillväxt, 

investeringar och europeisk konkurrenskraft. Om jag godkänns som verkställande vice ordförande kommer jag att 

fokusera på att modernisera och stärka tillämpningen av konkurrensreglerna, i linje med min uppdragsbeskrivning, 

och också noga beakta rekommendationerna i de båda rapporterna. 

 

Förslaget om ett nytt konkurrensverktyg i professor Mario Draghis rapport riktar uppmärksamheten mot de 

strukturella problem på vissa marknader som kan orsaka oro när det gäller till exempel tyst samverkan, sårbara 

konsumenter eller alltför stora beroenden, utan att de innebär en tydlig överträdelse av konkurrensreglerna. Jag 

anser att förslaget förtjänar en djupgående diskussion om hur en ny marknadsundersöknings- och 
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utredningsmekanism kan kartlägga sådana problem på särskilda områden, och hur mekanismen på bra sätt kan 

lösa problemen på ett resurseffektivt sätt, i samarbete med relevanta marknadsaktörer och som komplement till 

befintliga verktyg på EU-nivå och enligt nationell konkurrensrätt, vilka nyligen stärktes genom förordningen om 

digitala marknader och förordningen om utländska subventioner. Riktmärket för ett nytt konkurrensverktyg bör 

vara att det kan ge resultat på ett effektivt sätt och varken urholka verkställandet av överträdelseförfaranden i fråga 

om konkurrensregler eller avsevärt försämra förutsägbarheten för företagen.  

 

Även om tillämpningen av konkurrensreglerna inte i sig är ett verktyg mot inflationen, och inte direkt kan åtgärda 

inflationsdrivande faktorer som bristande tillgång eller efterfrågeuppsving, kan den se till att marknadsaktörerna 

inte utnyttjar chocker för att höja priserna över konkurrenskraftiga nivåer eller hålla priserna på artificiellt höga 

nivåer när förhållandena på marknaden återgår till det normala och priserna borde sjunka igen. Genom att främja 

konkurrenskraftiga och öppna marknader kan EU:s konkurrenspolitik hjälpa till att förhindra prisökningar eller 

underlätta prissänkningar. Detta kan vara av relevans på viktiga marknader som hotas av ett alltför stort beroende 

av en eller några få leverantörer. Om jag godkänns för min roll avser jag att fullt ut uppmärksamma sådana 

situationer. 

 

Frågor från utskottet för miljö, folkhälsa och livsmedelssäkerhet 

6. Vilka konkreta åtgärder kommer du att vidta för att säkerställa ett fullständigt och snabbt genomförande av 

miljöregelverket och den gröna given, särskilt när det gäller 55 %-paketet? Hur kommer du att genomföra denna 

uppgift så enkelt och rättvist som möjligt och i dialog med alla berörda parter, så som det står i din 

uppdragsbeskrivning, och samtidigt säkerställa konkurrenskraft, även med hänsyn till små och medelstora 

företags särskilda situation, och en rättvis omställning? Vilka luckor och vilka inkonsekvenser eller 

överlappningar i lagstiftningen anser du kvarstår i den europeiska gröna given och tillhörande politik, och vilka 

konkreta åtgärder kommer du att vidta för att åtgärda dessa? 

Under den senaste mandatperioden lade kommissionen fram ett exempellöst regelverk för att föra in EU på en väg 

som ska leda till klimatneutralitet senast 2050. Att anta ett sådant långtgående regelverk, i ett läge med 

världsomspännande kriser som covid-19-pandemin och kriget i Ukraina, vittnar om det europeiska engagemanget 

för att bli den första klimatneutrala regionen. Om jag godkänns kommer jag att arbeta nära de behöriga 

medlemmarna av kollegiet för att regelbundet övervaka genomförandet och se till att vi når våra fastställda mål. 

Detta kommer att kompletteras med dialoger om genomförandet som bygger på goda erfarenheter hittills, där vi 

pratar med intressenter i en värdekedjestrategi, bland andra regioner och lokalsamhällen, finansieringspartner och 

arbetsmarknadens parter. Vid behov kan vi ta fram vägledning och verkställighetsåtgärder, om lämpligt. Jag tänker 

samarbeta nära med kommissionären med ansvar för ekonomi och produktivitet, genomförande och förenkling, 

och övervaka stresstesterna av EU-regelverket på mitt ansvarsområde. I det här sammanhanget kommer vi att 

tillsammans med intressenterna kartlägga luckor, inkonsekvenser och onödiga regelbördor.  

 

Jag kommer att samarbeta nära med medlemsstaterna när de färdigställer och genomför sina nationella energi- och 

klimatplaner, som är centrala för att nå 55 %-paketets mål i praktiken, och då peka på medlemsstaternas brister i 

genomförandet av regelverket.  

 

För miljöstrategier kommer jag att diskutera med medlemsstaterna och andra intressenter för att identifiera de 

viktigaste områden som kräver strukturreformer för att åtgärda varaktiga fall av bristande efterlevnad. Jag kommer 

att lyssna på medlemsstaterna, regionerna, invånarna och företagen för att skapa förtroende och se till att lagarna 

ger resultat för allmänheten. Jag kommer att vidta åtgärder som stärker den administrativa kapaciteten på alla 

nivåer – nationell, regional och lokal – och stödja dem som ansvarar för genomförandet så att de lär av varandras 

erfarenheter. Även om det är bättre att förebygga än att bota kommer vi – i samarbete med alla relevanta 

kommissionärer – inte att tveka att använda oss av överträdelseförfaranden. Då reglerna inte följs kommer vi att 

fokusera på struktur- och systemfel där kommissionens verkställighetsåtgärder har störst mervärde. Vi ska i 

synnerhet se till att EU-direktiven införlivas fullständigt och korrekt.  

 

Om jag godkänns kommer jag särskilt att uppmärksamma kommande genomförandelagstiftning och delegerad 

lagstiftning. Att undvika onödiga administrativa bördor, respektera principen om att man bara ska behöva 

rapportera en gång och inte fördubbla rapporteringskraven är viktiga aspekter att följa. Förenkling innebär att 

förbättra EU:s politik och visa resultat i fråga om politiska mål på det minst betungande och mest kostnadseffektiva 

sättet, vilket kräver en ömsesidigt stödjande och sammanhållen politik. Självfallet bör nya rättsakter vara lysande 

exempel på enkel, snabb och effektiv lagstiftning. 
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För att nå klimat- och miljömålen för 2030 kommer jag att arbeta sida vid sida med den verkställande vice 

ordföranden med ansvar för välstånd och industriell strategi och de kommissionärer som arbetar under min ledning 

med att lägga fram välvalda nya förslag och initiativ, bland annat med koppling till given för ren industri, rättsakten 

om den cirkulära ekonomin, rättsakten om påskyndad utfasning av fossila bränslen i industrin, paketet om den 

kemiska industrin och naturkrediter. 

 

7. Vilka specifika åtgärder kommer du att föreslå för att säkerställa en enhetlig strategi för en ren, rättvis och 

konkurrenskraftig omställning, och hur ser du på kopplingarna mellan dessa tre aspekter av ditt ansvarsområde? 

Vilka specifika nya åtgärder planerar du att föreslå som ett stödjande ramverk för att stödja uppnåendet av 

klimatmålen, däribland som en del av den rena industriella given och som omfattar alla sektorer i ekonomin? Hur 

planerar du att skapa ett effektivare och mer stödjande reglerings- och investeringsklimat för att uppmuntra 

klimatvänliga investeringar och innovationer och användningen av ren teknik och på så sätt säkerställa en rättvis 

omställning för alla? Vilken typ av åtgärder kommer du att föreslå för att mobilisera de investeringar som krävs 

för denna omställning, däribland för små och medelstora företag, för att stödja alla berörda parter, särskilt 

företag, arbetstagare och hushåll? Vad anser du om den riktade ändringen av förordningen om fastställande av 

normer för koldioxidutsläpp från personbilar och lätta nyttofordon? 

Den gröna omställningen innebär stora tillväxtmöjligheter för den europeiska ekonomin och EU har visat att BNP 

kan öka samtidigt som koldioxidutsläppen minskar. Men omställningen medför också utmaningar och osäkerhet 

för många branscher och arbetstagare. Om jag godkänns kommer jag att samarbeta med den verkställande vice 

ordföranden med ansvar för människor, kompetens och beredskap för att se till att våra initiativ är bra samordnade 

och att relevanta kommissionsavdelningar arbetar sida vid sida för att EU:s omställning till ren energi ska lyckas 

och se till att ingen person eller plats lämnas utanför. I linje med sina rättsliga mål bör den sociala klimatfonden 

stödja de mest sårbara. 

När det gäller given för ren industri som ska stärka industrins konkurrenskraft och snabba på utfasningen av fossila 

bränslen i EU tänker jag arbeta med den verkställande vice ordföranden med ansvar för välstånd och industriell 

strategi. Given för ren industri måste vara mycket bred och samla EU:s verktyg för välstånd, konkurrenskraft, 

avkarbonisering och social rättvisa och skapa synergieffekter dem emellan. Industrigiven ska fokusera på att stärka 

de företagsekonomiska argumenten för utfasning av fossila bränslen och stödja industrin i dess insatser för 

innovation och expansion. Den ska innehålla en rad initiativ som till stor del – men inte uteslutande – är inriktade 

på att förenkla administrativa processer för att fasa ut fossila bränslen i industrin, skapa en ram för att utveckla 

ledande marknader och mobilisera privat finansiering för omställningen. För att hantera de sociala konsekvenserna 

av utfasningen på rätt sätt måste omställningen vara rättvis både territoriellt/på regional nivå och när det gäller 

klimatpolitikens bredare fördelningsfrågor. Vi ska ta fram en handlingsplan om överkomliga energipriser för 

företag och hushåll där vi tittar på energiprisernas samtliga beståndsdelar (bland annat beskattning av rena bränslen 

och energi och finansmarknaderna för energiråvaror) för att hantera en av EU:s viktigaste konkurrensnackdelar. 

Vi ska också ta fram en rättsakt om påskyndad utfasning av fossila bränslen i industrin med fokus på 

energiintensiva näringar. Den rättsakten ska stödja utvecklingen, produktionen och spridningen av europeisk ren 

teknik i industrin och ska snabba på planerings-, upphandlings- och tillståndsprocesser, särskilt för omställningen 

i energiintensiva näringar. Partnerskap för ren handel och rena investeringar ska stärka våra relationer med 

partnerländer till gagn för båda parter. Detta ska skapa en ram som ska bidra till bra investeringsbeslut så att EU 

kan nå sina klimatmål. I linje med min uppdragsbeskrivning, och som jag säger i mitt svar på fråga 3, ska jag också 

ta fram nya regler för statligt stöd så att medlemsstaterna kan ge snabbt och ändamålsenligt statligt stöd, samtidigt 

som man undviker överkompensation, utträngning av privat finansiering och annan otillbörlig snedvridning av 

konkurrensen på den inre marknaden. Given för ren industri bör skapa rätt förutsättningar för att i) göra vår 

utfasningsstrategi till en källa till tillväxt och goda jobb, ii) hjälpa företagen att bli konkurrenskraftiga globalt i 

branscher för ren teknik och iii) hjälpa allmänheten att dra nytta av omställningen. En europeisk industripolitik 

kräver en dialog mellan arbetsmarknadens parter och att företagen tar sitt ansvar. 

I medlemsstaterna finns grunden till en mycket konkurrenskraftig ekonomi, men att ta sig an avkarboniseringens 

utmaningar kräver att vi i EU agerar tillsammans och inte som 27 enskilda länder. Vi måste utnyttja den kollektiva 

kapaciteten för att skapa stordriftsfördelar och innovation och göra omställningen på ett kostnadseffektivt sätt.  

Som jag säger i mitt svar på fråga 5 kommer jag att ha ett nära samarbete med medlemsstaterna för att se till att de 

färdigställer sina nationella energi- och klimatplaner så snabbt som möjligt. Planerna ska utgöra underlag för 

förslaget till ett klimatmål för 2040. 
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Genomförandet av det gällande regelverket kommer att kräva ett betydande bidrag av privata medel. Jag ska arbeta 

inom kollegiet för att ta fram den mest kostnadseffektiva kombinationen av medel från privata och nationella källor 

och från EU för att få ett högre genomslag så att den nödvändiga avkarboniseringen går att genomföra. 

Kommissionen ska föreslå en ny europeisk konkurrenskraftsfond för att se till att vi kan investera i innovation och 

teknik som kan forma vår ekonomi och driva på våra omställningar, däribland den gröna omställningen. I linje 

med uppdragsbeskrivningen bör detta kopplas till och få stöd av viktiga projekt av gemensamt europeiskt intresse. 

Förordningen om normer för koldioxidutsläpp från bilar och lätta nyttofordon är viktig för att EU ska kunna nå 

sina mål för minskade koldioxidutsläpp med minst 55 procent till 2030 jämfört med 1990 och målet om 

koldioxidneutralitet till 2050. Det krävs långtgående strategier för att säkerställa en snabb och tillräcklig 

utsläppsminskning från alla sektorer, också transporterna. I det här sammanhanget innebär normerna för 

koldioxidutsläpp från nya bilar och lätta nyttofordon tydliga mål från och med 2030 och ett minskningsmål på 

100 procent från och med 2035. Elektrifiering och rena bränslen måste finnas tillgängliga. De politiska riktlinjerna 

säger följande: ”För att uppnå klimatneutralitet till 2050 kommer det att krävas ett brett spektrum av innovativ 

teknik inom exempelvis mobilitet och energi. Som exempel kan nämnas att klimatneutralitetsmålet för bilar 2035 

skapar förutsägbarhet för investerare och tillverkare. För att komma dit krävs en teknikneutral strategi där e-

bränslen ingår, genom en begränsad ändring av förordningen under den planerade översynen”. Detta betonas 

också i uppdragsbeskrivningen till kommissionären för klimat, nettonollutsläpp och ren tillväxt.  

 

8. Hur kommer du att säkerställa en effektiv samordning med verkställande vice ordföranden med ansvar för 

välstånd och industriell strategi, samt med de kommissionsledamöter som arbetar under din ledning, för att utföra 

uppgifterna i din uppdragsbeskrivning? Vilka konkreta initiativ kommer du att föreslå när det gäller klimatmålet 

för 2040, miljön, en ren cirkulär ekonomi och en rättvis omställning? Hur kommer du att säkerställa 

samstämmighet mellan omställningen till ren energi och uppnåendet av klimatmålen och målen för biologisk 

mångfald, å ena sidan, och konkurrenspolitiken, å andra sidan? 

Om jag godkänns som verkställande vice ordförande kommer jag att säkerställa en effektiv samordning med den 

verkställande vice ordföranden med ansvar för välstånd och industriell strategi, samt med andra relevanta 

kommissionärer för att utföra uppgifterna i min uppdragsbeskrivning. Jag kommer därför att hålla regelbundna 

möten med kommissionärer och personal för att följa utvecklingen, samordna våra mål och främja samarbete med 

hjälp av expertisen hos kommissionens avdelningar. Jag tänker också hålla regelbundna dialoger med 

intressenterna, från industrin till lokala myndigheter, från finansvärlden till konsumenterna, för att bedöma 

framstegen. Jag kommer att sträva efter ett nära och förtroendefullt partnerskap med Europaparlamentet och 

relevanta utskott och ledamöter samt med rådet och medlemsstaterna, som alla behöver arbeta tillsammans.  

  

När det gäller klimatmålet för 2040, som tas upp mer i mitt svar på fråga 9, kommer jag att förlita mig på 

slutsatserna i den detaljerade konsekvensbedömningen som åtföljer meddelandet om det rekommenderade 

klimatmålet för 2040. I bedömningen lyfter man fram behovet av att alla sektorer bidrar till klimatmålet för 2040 

på ett välavvägt och kosteffektivt sätt. Men hur snabbt varje sektor kan fasa ut fossila bränslen beror på tillgången 

till koldioxidfria lösningar.  

 

För att förverkliga vägen till klimatneutralitet och given för ren industri, kommer jag att arbeta med andra 

medlemmar av kollegiet för att säkerställa samstämmigheten mellan politikområdena, bland annat tillgången till 

ren energi, finansieringsmöjligheter, skapande av ledande marknader, handelspolitik, konkurrenspolitik, strategier 

för den cirkulära ekonomin och klimat- och skattepolitik.  

 

Rättsakten om den cirkulära ekonomin kommer också att vara ett viktigt inslag i vårt arbete med att fasa ut fossila 

bränslen i ekonomin och stödja vår industriella konkurrenskraft. Rättsakten ska främja ett mer hållbart 

produktionsmönster genom att göra returråvaror mer attraktiva. Som uppföljning av våra framsteg med att 

frikoppla den ekonomiska tillväxten från utsläppen måste vi nu frikoppla den från användningen av primära 

resurser. Främjandet av cirkularitet kommer också att utökas till utvecklingen av ett regelverk för att få fart på en 

mer cirkulär användning av koldioxid, generera koldioxidupptag och återanvända koldioxid i ekonomin i EU på 

ett hållbart sätt.  

 

Jag tänker arbeta med den verkställande vice ordföranden med ansvar för välstånd och industriell strategi om 

paketet om den kemiska industrin för att säkra förenkling och snabbare förfaranden. 
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Jag ska också samordna arbetet med strategin för vattenresiliens för att stärka vattenresiliensen i hela EU och i 

olika ekonomiska sektorer. Stort fokus kommer att ligga på tillgången till rent vatten för alla som en del av agendan 

för en rättvis omställning samt på vatteneffektivitet och vattenrelaterade näringars konkurrenskraft. 

 

När det gäller markförvaltning kan en helhetssyn ge resultat i fråga om begränsningar av klimatförändringar och 

även skapa ett mer klimatresilient jordbruk och mer stabila skördar, öka den biologiska mångfalden och främja 

markhälsan. Den här helhetssynen syftar också till att ytterligare integrera EU:s bioekonomi i cirkulariteten. 

 

Enligt beskrivningen i mitt svar på fråga 16 kommer bara friska och motståndskraftiga skogar att kunna producera 

den biomassa som krävs i en klimatneutral ekonomi och samtidigt leverera oumbärliga ekosystemtjänster, som 

koldioxidupptag och biologisk mångfald. Inom EU:s ram för certifiering av koldioxidupptag kommer jag att arbeta 

med mina kollegor för att ta fram metoder för att erkänna hållbar användning av biomassa, och för att integrera 

dessa initiativ i utvecklingen av bioekonomistrategin. 

 

Extrem värme, torka, skogsbränder och andra våldsamma väderfenomen förstärks av klimatförändringarna och 

kommer både att inträffa oftare och orsaka större förödelse. Att inte ta med detta i beräkningen i våra politiska val 

kommer att underminera konkurrenskraften och skada den sociala sammanhållningen. Därför kommer jag att 

arbeta med kommissionären med ansvar för klimat, nettonollutsläpp och ren tillväxt om en ny europeisk 

klimatanpassningsplan för att skydda såväl kritisk infrastruktur för transporter och leveranskedjor som insatsvaror 

i form av naturkapital mot klimatrisker.  

En viktig del av mina uppgifter om jag godkänns som verkställande vice ordförande kommer att vara att kombinera 

klimatmål och mål för den biologiska mångfalden med konkurrenskraft. Detta kräver förutsägbarhet för dem som 

vill göra affärer i och utanför EU, ett strategiskt tillvägagångssätt, stöd och marknadsbaserade incitament, enligt 

mina svar på fråga 7. 

När det gäller överensstämmelsen med konkurrenspolitiken: Låt mig för det första understryka att jag är fast 

besluten att i enlighet med EU-fördragen på ett självständigt och oberoende sätt handlägga enskilda 

konkurrensärenden, med full respekt för utredningarnas integritet och sekretess. Med det sagt ingår 

konkurrenspolitiken naturligtvis i EU:s verktygslåda. Om min nominering godkänns ska jag se till att 

konkurrenspolitiken tillsammans med andra politiska verktyg hjälper oss att nå övergripande mål som 

omställningen till ren energi och målen för klimatet och den biologiska mångfalden. Reglering och tillämpning av 

konkurrensreglerna måste gå hand i hand och förstärka varandra på ett sammanhängande sätt. Till exempel har 

tillämpningen av konkurrensreglerna tidigare lett till och kompletterat regleringsinitiativ på många områden som 

har fördjupat den inre marknaden, och det är viktigt att lagförslag bygger på en sund konkurrenspolitik. Därför ser 

jag många synergier mellan de olika delarna av mitt ansvarsområde med full respekt för fördragen. 

Frågor från utskottet för industrifrågor, forskning och energi  

9. Vilken är din vision för ditt ansvarsområde utöver din uppdragsbeskrivning och vad skulle du vilja att arvet 

efter dig skulle vara? Vilka lagstiftningsförslag och andra initiativ kommer du att föreslå för kommissionskollegiet 

för antagande under de kommande fem åren, i synnerhet under de första 100 dagarna? Hur kommer du att se till 

att dessa förslag, liksom även genomförandet av befintlig lagstiftning, stärker den europeiska konkurrenskraften? 

Tänker du basera dessa lagstiftningsförslag på specifika konsekvensbedömningar? Vilka andra åtgärder kommer 

du att föreslå för att säkerställa en ren, social, rättvis och konkurrenskraftig omställning, särskilt i de hårdast 

drabbade sektorerna? Vilka särskilda planer har du för den rena industriella given? Hur planerar du att vägleda 

arbetet med genomförandet av den befintliga rättsliga ramen för att uppnå målen för 2030 och, så snart 

utsläppsminskningsmålet för 2040 har antagits, utarbeta en ny struktur för att uppnå nettonollutsläpp senast 2050 

som säkerställer stabilitet och förutsägbarhet för europeiska företag och investerare, sänkta energipriser och 

konkurrenskraft? Vilka möjliggörande åtgärder kommer du att föreslå för att hjälpa EU-företag att uppnå målet 

om nettonollutsläpp? Vilka åtgärder planerar du att vidta, bland annat genom europeiska konkurrenskraftsfonden, 

för att överbrygga det årliga privata och offentliga investeringsgapet på omkring 800 miljarder euro som tas upp 

i Draghi-rapporten? Hur tänker du stärka medborgarnas deltagande i ditt arbete? 

 

Om jag godkänns kommer mitt uppdrag att vara inriktat på att kombinera konkurrenskraft med utfasningen av 

fossila bränslen för att göra omställningen till ren energi till en källa till tillväxt och välstånd i EU. EU måste sträva 

efter en ren, rättvis och konkurrenskraftig omställning som gynnar alla invånare och säkerställa att marknaderna 

fungerar bättre för konsumenterna och företagen i EU och för vår planet. Europa måste fortsätta att vara attraktivt 

för investeringsmöjligheter som ger stabila, framtidssäkrade kvalitetsjobb, med ett starkt industriellt ekosystem. 

Jag ska samordna agendan för minskade koldioxidutsläpp med relevanta medlemmar av kollegiet och driva en 
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konkurrenspolitik som ligger i linje med EU:s gemensamma mål och säkerställer lika villkor. Jag arbetar hela tiden 

i partnerskap med näringslivet, arbetsmarknadens parter, också regioner och lokalsamhällen, och alla 

intressenter. Jag anser att utfasningen av fossila bränslen och konkurrenskraft är oskiljaktiga mål och att båda 

måste nås på ett rättvist sätt. 

Såsom framhålls med kraft i Draghi-rapporten kan utfasningen av fossila bränslen vara en drivande faktor för 

konkurrenskraften om alla politikområden drar åt samma håll. Det innebär att vi måste utforma vår politik på de 

olika områdena så att vi kan utnyttja synergier och undvika motsägelser. Vi måste stödja vår industri så att den 

kan fasa ut fossila bränslen genom innovation och göra omställningen till en konkurrensfördel. Vi kan inte trygga 

EU:s konkurrenskraft på lång sikt om vi inte övergår från importerade fossila bränslen till en ren, konkurrenskraftig 

och cirkulär ekonomi. Och det brådskar. Jag ska se till att vi använder alla viktiga medel som står till vårt 

förfogande för att driva på omställningen till ren energi: förbättra företagsklimatet, mobilisera offentliga och 

privata investeringar och sänka energipriserna. När vi använder oss av dessa medel ska jag se till att 

proportionalitets- och subsidiaritetsprinciperna och principen om bättre lagstiftning respekteras, bland annat 

genom breda samråd och konsekvensbedömningar och genom att särskilt beakta behoven hos små och medelstora 

företag och små midcap-bolag. 

För att nå våra klimatmål är utgångspunkten att lagstiftningen för att minska utsläppen med minst 55 procent fram 

till 2030 måste genomföras fullt ut. Samtidigt måste vi ta ut en mer långsiktig kurs för omställningen till ren energi. 

I det här avseendet kommer jag att stödja kommissionären för klimat, nettonollutsläpp och ren tillväxt med att 

förbereda ett lagförslag om klimatmålet för 2040 kort in på det nya mandatet. När man enats om målet för 2040 

kommer det att ligga till grund för EU:s nästa nationellt fastställda bidrag enligt Parisavtalet. När klimatramen för 

perioden efter 2030 fastställs ska jag se till att man särskilt uppmärksammar kostnadseffektivitet, vilket ska stärka 

EU:s globala konkurrenskraft och bereda väg för en rättvis omställning.  

Jag kommer att samarbeta nära med mina kollegor om given för ren industri för att underlätta utfasningen av 

fossila bränslen, enligt mitt svar på fråga 7. När det gäller statligt stöd kommer jag att lägga fram förslag för att 

förenkla och bättre inrikta genomförandet av konkurrenspolitiken och anpassa den till EU:s prioriteringar, enligt 

vad jag uppgav i svaret på fråga 4.  

 

Finansieringsbehoven för att kunna fasa ut fossila bränslen i industrin är avsevärda men är en nödvändig 

investering för konkurrenskraften på lång sikt och även i jämförelse med kostnaderna för att inte göra något. Privat 

finansiering kommer att och bör täcka de mesta behoven. Därför måste vi i) fördjupa de privata kapitalmarknaderna 

enligt förslagen i både Letta- och Draghi-rapporterna ii) skala upp hållbar finansiering, särskilt 

omställningsfinansiering, och iii) se till att investeringarna för utfasningen är bankmässiga. Offentliga medel bör 

sporra privata investeringar för att tillgodose de europeiska industriernas betydande behov. Medlemsstaterna har 

en varierande grad av statsfinansiell förmåga, vilket gör att kontrollen av statligt stöd är avgörande för en rättvis 

konkurrens och sammanhållningen inom EU samtidigt som det ska gå att nå allmänpolitiska mål.  

Omvandlingen av privat finansiering till faktiska privata investeringar, stabilt genomförande av vår gällande 

politik och rättsliga krav är av största vikt. Jag ska arbeta för att skapa möjligheter att mer effektivt kombinera 

privata medel, nationella medel och EU-medel för att nå upp till den nivå på finansieringen som behövs för att 

klara utfasningen. EU-budgeten är en av de viktigaste katalysatorerna för konkurrenskraften i EU och jag kommer 

att arbeta med andra relevanta medlemmar av kollegiet för att se till att investeringarna inriktas på 

nettonollinfrastruktur och nettonollprioriteringar i EU. Nästa fleråriga budgetram är en möjlighet att ytterligare 

stödja dessa satsningar genom att stärka den europeiska industrins konkurrenskraft och säkra en rättvis 

omställning. Enligt de politiska riktlinjerna för det nya kollegiet ska kommissionen lägga fram en ny europeisk 

konkurrenskraftsfond som en del av vårt förslag till ny och förstärkt budget för nästa fleråriga budgetram. I linje 

med uppdragsbeskrivningen bör detta stödja viktiga projekt av gemensamt europeiskt intresse. Fonden ska 

investera i strategisk teknik – däribland ren teknik – och avkarboniseringssatsningar för att säkerställa att vi 

utvecklar strategisk teknik och tillverkar den här i Europa. Hur konkurrenskraftsfonden ska utformas är ännu inte 

bestämt. Det arbetet måste börja med att vi funderar på ”vad vi vill finansiera” och sedan se ”hur” vi bäst kan nå 

våra mål på ett kostnadseffektivt sätt och maximera resultaten i praktiken. Det gör vår finansiering mer 

verkningsfull. Vi ska använda styrkan i vår budget för att mobilisera och minska riskerna med privata investeringar 

för att nå våra gemensamma mål. 

Som en kraftfull övergripande politik bör konkurrenspolitiken bidra tillsammans med andra relevanta politiska 

verktyg till att nå det övergripande målet om en konkurrenskraftig och resilient koldioxidneutral ekonomi i EU 

senast 2050. För detta behöver vi mer konkurrens i fråga om alla relevanta parametrar, inte mindre. Om jag 

godkänns som verkställande vice ordförande kommer jag att modernisera konkurrenspolitiken ytterligare för att 
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se till att den fortsätter att bidra till företagens konkurrenskraft i EU, samtidigt som jag strävar efter att upprätthålla 

rättsstatens principer och principen om likabehandling.  

 

10. Anser du att de nuvarande reglerna för statligt stöd i tillräcklig utsträckning säkerställer rättvis konkurrens i 

hela unionen? Hur tänker du säkerställa att den nya strategin för konkurrenspolitiken och de nya reglerna om 

statligt stöd främjar utbyggnaden av ren och förnybar energi, energieffektivitet, industriinvesteringar och 

tillräcklig tillverkningskapacitet för ren teknik, samtidigt som man begränsar externa beroenden, stärker EU:s 

konkurrenskraft och skyddar den europeiska industrin från otillbörlig konkurrens utifrån i enlighet med WTO:s 

regler och reglerna för den inre marknaden? Vad anser du om kommissionens slutsatser om orättvis 

subventionering av batterielfordon från Kina och de provisoriska utjämningstullar som införts på import av dessa 

fordon? Vilka åtgärder kommer du att föreslå för att ta itu med de särskilda utmaningar som europeiska små och 

medelstora företag och små midcap-företag står inför? Vilka åtgärder kommer du att föreslå för att locka privata 

investeringar och förhindra utlokalisering av ekonomisk och industriell verksamhet?  

 

Som jag uppgav i svaren på frågorna 3 och 4 är mitt mål att snabba på och bättre rikta tillämpningen av reglerna 

om statligt stöd och ytterligare anpassa statsstödspolitiken till de mer långsiktiga målen att genomföra given för 

ren industri och bidra till konkurrenskraften i EU. I detta avseende och som tas upp i Draghi-rapporten bör vi dra 

lärdom av de statsstödsregler som har införts för att bemöta kriserna och främja samordnat stöd på EU-nivå för att 

begränsa risken för fragmentering på den inre marknaden. 

Mer allmänt kommer jag att modernisera och ytterligare stärka tillämpningen av konkurrensreglerna och se till att 

den stöder de europeiska företagen så att de kan vara innovativa, konkurrenskraftiga och ledande globalt och bidrar 

till kommissionens bredare mål. 

Jag tror på multilateralism. Ett reformerat WTO är en del av lösningen till globalt välstånd. Vi bör fortsätta att 

försvara EU:s konkurrenskraft och resiliens med hjälp av hela arsenalen i kommissionens verktygslåda för att 

tackla de världsekonomiska utmaningarna. Jag tänker till exempel rigoröst genomföra förordningen om utländska 

subventioner för att skydda den inre marknaden från snedvridande subventioner från länder utanför EU för att 

säkra lika villkor för alla företag som är verksamma på den inre marknaden, samtidigt som vi är öppna för handel 

och investeringar från tredjeländer. Jag ska se till att förordningen om utländska subventioner genomförs på ett 

sätt som är förenligt med alla andra relevanta verktyg i vår verktygslåda för att nå våra gemensamma mål. Vi 

arbetar dessutom för att få tillbaka lika villkor globalt genom konvergerande konkurrensregler inom andra forum 

än WTO, till exempel Organisationen för ekonomiskt samarbete och utveckling (OECD) och det internationella 

konkurrensnätverket. 

 

Vi måste se till att batteridrivna elfordon fortsätter att tillverkas i EU och att vi behåller tillverkningskapaciteten i 

EU i en bransch som är så viktig för EU:s gröna omställning och klimatmål. Antisubventionsundersökningen om 

batteridrivna elfordon grundades på solida fakta och bevis och gjordes i linje med WTO-reglerna. Kommissionen 

arbetar för att hitta en framförhandlad lösning på ärendet med batteridrivna elfordon som är förenlig med WTO:s 

regler och effektiv och verkställbar. Ärendet är inget substitut för vår strategi för bilindustrin. Med blicken mot 

framtiden måste vi hålla en bredare strategisk diskussion om framtiden för bilindustrin i EU och använda alla 

verktyg i vår verktygslåda på ett enhetligt sätt med målet att åstadkomma en omställning och säkerställa en grön, 

konkurrenskraftig och välfungerande värdekedja inom bilindustrin i Europa.  

När det gäller små och medelstora företag är det mycket viktigt att de är med på tåget för att den digitala 

omställningen och omställningen till ren energi ska lyckas. Därför är statsstödsreglerna mer flexibla för 

medlemsstaterna så att de kan stödja små och medelstora företag, till exempel med riskfinansiering och i 

allmänhet med högre stödnivåer. Dessutom skyddar EU:s koncentrationskontroll små och medelstora företag 

genom att förebygga prisökningar och förluster av kvalitet och innovation. Kraftfull antitrust- och 

kartellbekämpning hjälper till att skydda småföretagen från att trängas ut från marknaden av dominerande företag 

och ser till att de kan dra nytta av rättvis tillgång till marknaderna, vilket gynnar både intressenter och 

konsumenter. Jag kommer att samarbeta nära med den verkställande vice ordföranden med ansvar för välstånd 

och industriell strategi som har fått i uppdrag av kommissionens ordförande att titta på definitionen av små och 

medelstora företag och då bygga vidare på slutsatserna från den färska utvärderingen. En viktig prioritering 

kommer att vara att ytterligare underlätta de små och medelstora företagens deltagande och tillgång till viktiga 

projekt av gemensamt europeiskt intresse. Dessutom ska jag se till att en effektiv antitrustbekämpning går hand 

i hand med ett kraftfullt genomförande av förordningen om digitala marknader för att se till att 

teknikuppstartsföretag har en verklig chans att lyckas på de här marknaderna.  

 



 

 – 12 –   

11. Vilka åtgärder planerar du för att sänka energipriserna på kort, medellång och lång sikt och bli kvitt EU:s 

beroende av fossila bränslen? Vad kommer du att göra för att påskynda utfasningen av gasimporter från Ryssland? 

Vilka anser du vara de främsta drivkrafterna bakom volatiliteten i energipriserna i EU och vilka konkreta åtgärder 

anser du bör vidtas för att säkerställa att priserna är konkurrenskraftiga, dynamiska och överkomliga? Hur 

kommer du att se till att företag och hushåll drar nytta av de lägre produktionskostnaderna för förnybar energi? 

Vilken roll bör viktiga projekt av gemensamt europeiskt intresse spela när det gäller energiproduktion och 

sammanlänkning av energinät, och hur kan ytterligare finansiering frigöras för deras genomförande? Hur ser du 

på teknikneutralitetens betydelse för energiförsörjning och energipriser? Vad anser du om kärnenergi och SMR-

reaktorer? 

 

Höga och volatila energipriser hör till de största bromsklossarna för vår konkurrenskraft och förmågan för våra 

industrier att växa, vilket lyfts fram i Draghi-rapporten. Om jag godkänns kommer jag att leda arbetet i Europeiska 

kommissionen för överkomliga energipriser och för att minska vårt beroende av fossila bränslen, där vi ska börja 

med att fasa ut resten av de fossila bränslen som EU importerar från Ryssland. Jag kommer att arbeta med mina 

kommissionärskollegor, särskilt med kommissionären med ansvar för energi och bostäder, för att få fart på 

investeringarna i infrastruktur för ren energi och ta itu med energifattigdomen i EU. Jag anser att vår bästa strategi 

för att kunna leverera prisvärd energi är att fullborda omställningen till ren energi och bygga en robust energiunion 

så snabbt som möjligt. Med detta mål för ögonen kommer kommissionen att lägga fram en handlingsplan för 

överkomliga energipriser, som en del av given för ren industri, som tar upp energiprisernas alla komponenter, 

bland annat beskattning och finansmarknader, utvecklingen av elköpsavtal och dubbelriktade differenskontrakt för 

energimarknader i Europa. Vi kommer också att lägga fram en färdplan för att få slut på importen av rysk energi. 

Detta kommer också att åtföljas av en översyn av EU:s system för energitrygghet. Vi kommer slutligen att inrikta 

vårt arbete på att genomföra den nya reformen av utformningen av elmarknaden, som ökar de förnybara 

energikällorna i energisystemet och leder till bättre energieffektivitet.  

 

Miljoner personer skördar redan fördelarna av billiga förnybara energikällor som egenanvändare eller som en del 

av energigemenskaper och vi måste se till att de fortsätter att göra det. Elkunderna har sett priserna sjunka till ett 

värde av 100 miljarder euro mellan 2021 och 2023 tack vare elproduktion från nyinstallerade solceller och 

vindkapacitet. Detta måste fortsätta och växa i omfattning. Jag vill säkerställa att medlemsstaterna skapar snabbare 

och smidigare tillståndsförfaranden, minskar byråkratin och i laga ordning genomför lagbestämmelser för att 

utnyttja förnybara energikällor i nybyggnation och också renoverande byggnader. Våra skatte- och 

prissättningsstrategier för energianvändning bör anpassas till våra långsiktiga hållbarhetssyften samtidigt som vi 

sluter konkurrenskraftsklyftan. Att fasa ut subventioner till fossila bränslen är viktigt för detta syfte, liksom att öka 

energieffektiviteten. 

 

Att fastställa en styrningsram som passar ett flexibelt, integrerat och digitaliserat europeiskt energisystem kommer 

att vara viktigt för att slutföra omställningen och utfasningen av fossila bränslen i produktionsmixen. Därför 

kommer jag att noga följa översynen av förordningen om styrningen av energiunionen.  

 

Den ökande elproduktionen från förnybara källor kräver ett uppgraderat elnät och såväl utbuds- och 

efterfrågeflexibilitet som lagringslösningar för att sprida fördelarna med billig förnybar energi under dygnets alla 

timmar. Jag kommer att arbeta med kommissionären med ansvar för energi och bostäder för att lägga fram en 

strategisk färdplan för digitalisering och AI inom energisektorn. Vi ska också mobilisera det transeuropeiska 

energinätet för att fortsätta stödet till viktiga energiinfrastrukturprojekt över gränserna i form av projekt av 

gemensamt intresse. Jag kommer aktivt att hjälpa till med att genomföra dessa viktiga infrastrukturprojekt inom 

kommissionens högnivågrupper för regionalt samarbete. Det är viktigt att förbättra möjligheterna att koppla 

samman medlemsstaternas nät inte bara för att hantera omställningen effektivare utan också för att sprida 

fördelarna över Europa.  

 

Viktiga projekt av gemensamt europeiskt intresse är ett centralt verktyg för att investera gemensamt i framtidens 

teknik och infrastruktur och skapa industriella innovationer och dynamik och positiva spridningseffekter för den 

bredare europeiska ekonomin. Det är skälet till att de beviljas statligt stöd. De är avgörande för att få fram 

europeiska lösningar och för medlemsstaternas stöd till projekt för energiinfrastruktur med öppen tillgång, om de 

anses ha stor betydelse för EU. För energiproduktion kan de viktiga projekten av gemensamt europeiskt intresse 

hjälpa till att öka innovationsnivån i olika typer av ren teknik och till exempel öka energi- eller resurseffektiviteten 

i olika sektorer (till exempel i det godkända projektet för moln- och edgeteknik). Projektreglerna uppmuntrar till 

samfinansiering av nationella åtgärder med EU-medel och kan dra nytta av finansiering som har slussats om inom 

den europeiska plattformen för strategisk teknik (STEP). Den kommande europeiska konkurrenskraftsfonden bör 

stödja viktiga projekt av gemensamt europeiskt intresse.  
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Jag kommer att utgå från meddelandet om det rekommenderade klimatmålet för 2040 och slutsatserna i den 

tillhörande detaljerade konsekvensbedömningen. Vi behöver maximal effektivitet vid användningen av olika slags 

teknik, både sådan som är mogen och ny teknik som kan hjälpa EU att klara av utfasningen av fossila bränslen 

efter 2030, samtidigt som medlemsstaternas befogenheter om sin energimix respekteras, i linje med fördragets 

artikel 194.  

När det gäller koldioxidsnål kärnkraft bör man notera att kommissionen i februari 2024 lanserade en industriallians 

för att göra det lättare för intressenter att samarbeta på EU-nivå och för att skynda på uppförandet av små modulära 

reaktorer (SMR-reaktorer) och säkerställa en stark leveranskedja i EU, bland annat i form av en kvalificerad 

arbetskraft. Detta kommer att öka EU:s tillverknings- och innovationskapacitet för att skynda på införandet av de 

första SMR-projekten i EU i början av 2030 enligt de högsta standarderna för kärnsäkerhet, miljömässig hållbarhet 

och industriell konkurrenskraft. 

 

Frågor från utskottet för sysselsättning och sociala frågor 

12. Ditt ansvarsområde omfattar en ren, rättvis och konkurrenskraftig omställning, som enligt din 

uppdragsbeskrivning måste ”gynna människor och deras jobb”. Men i samband med ditt ansvarsområde nämns 

knappt de sociala aspekterna av en rättvis omställning. Hur planerar du att samarbeta med den nominerade 

verkställande vice ordföranden Roxana Mînzatu? Vilka konkreta åtgärder kommer du att vidta för att säkerställa 

att de mest utsatta hushållen skyddas och att omställningen gynnar arbetstagarna, att deras rättigheter respekteras 

och främjas och att ingen lämnas utanför? Kommer du att lägga fram ett initiativ om hur förändringar i arbetslivet 

bör förutses och hanteras inom ramen för en rättvis omställning?  

Vilka konkreta åtgärder kommer du att vidta i agendan för bättre lagstiftning för att säkerställa EU:s 

arbetsrättsliga regelverk och säkerställa förbättrade arbetstagarrättigheter och sociala normer?  

Hur kommer du i synnerhet, mot bakgrund av de nationella sociala klimatplaner som förväntas senast i juni 2025, 

att säkerställa att den sociala klimatfonden inte bara ger kortsiktigt stöd till utsatta hushåll utan också bidrar till 

långsiktiga förändringar för att lyfta människor ur energi- och transportfattigdom? Vilka särskilda åtgärder 

planerar du för att hjälpa företag och arbetstagare i omställningen till klimatneutralitet när fonden för en rättvis 

omställning löper ut 2027? Hur tänker du bidra till kompetensunionen? 

Om jag godkänns kommer jag att arbeta för att se till att klimatmässiga, ekonomiska och sociala mål går hand i 

hand med fokus på att skydda de mest utsatta. Vi ska gå framåt tillsammans så att alla kan dra nytta av de 

möjligheter som omställningen erbjuder och vi ska främja en omställning med människan i centrum. Den nya 

given för ren industri kommer att stödja hållbara och konkurrenskraftiga industrier samtidigt som kvalitetsjobb 

också ska främjas. Dessutom ska färdplanen för sysselsättning av hög kvalitet, som ska tas fram av den 

verkställande vice ordföranden med ansvar för människor, kompetens och beredskap tillsammans med 

arbetsmarknadens parter, säkerställa en rättvis omställning. Planen ska stödja rättvisa löner, stränga 

arbetsmiljöregler, bra arbetsvillkor, utbildning och rättvisa övergångar på arbetsmarknaden för arbetstagare och 

egenföretagare, särskilt genom att utöka kollektivförhandlingarna.  

 

För att se till att de mest utsatta hushållen skyddas och ingen lämnas utanför ska jag arbeta med den verkställande 

vice ordföranden med ansvar för människor, kompetens och beredskap om en EU-strategi för 

fattigdomsbekämpning. Strategin ska ta itu med fattigdomens grundorsaker på ett grundläggande sätt. Att 

garantera tillgång till väsentliga tjänster, bland annat energi och transport, är avgörande för att garantera en rättvis 

grön omställning. Den kommande EU-planen för bostäder till överkomlig kostnad kommer också att spela en 

huvudroll genom att stödja renoveringar och tillgång till energieffektiva bostäder till överkomlig kostnad. 

 

Den sociala klimatfonden ska ge stöd till utsatta hushåll, trafikanter och mikroföretag för att åtgärda de sociala 

konsekvenserna av det nya systemet för handel med utsläppsrätter för byggnader och vägtransporter (ETS2), 

särskilt när det gäller energi- och transportfattigdom. Jag ska stödja den verkställande vice ordföranden med ansvar 

för människor, kompetens och beredskap med att inrikta programplaneringen och genomförandet av den sociala 

klimatfonden på att åtgärda de sociala konsekvenserna för utsatta grupper som påverkas av ETS2. Fonden ska ge 

tillfälligt direkt inkomststöd och omfatta både åtgärder och investeringar, och åtgärderna måste leda till 

strukturförändringar med betydande och varaktiga effekter. Den är utformad för att sätta i gång 

strukturförändringar som gynnar utsatta hushåll och ska bidra till att nå det överordnade målet för 2030 om 

minskad fattigdom, som fastställs i handlingsplanen för den europeiska pelaren för sociala rättigheter.  
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Under mitt mandat kommer jag också att samarbeta nära med den verkställande vice ordföranden med ansvar för 

människor, kompetens och beredskap för att säkerställa en rättvis omställning för alla och skapa rätt förutsättningar 

för företagen att nå våra gemensamma mål. Som aviserades i 2024 års handlingsplan om bristen på arbetskraft och 

kompetens i EU kommer kommissionen att inrätta ett observationsorgan för en rättvis omställning för att underlätta 

övervakningen av framstegen. Kommissionens avdelningar kommer att analysera de relevanta befintliga ramarna 

och titta på hur en gemensam och proaktiv vision med realistiska banor kan främjas som en del av långsiktiga 

förändringsprocesser. Jag kommer också att stödja den verkställande vice ordförandens arbete på det arbetsrättsliga 

området för att se till att människor och deras jobb alltid står i centrum för vår sociala marknadsekonomi, även när 

våra industrier och ekonomier utvecklas. 

 

Kompetens är viktigt för vår konkurrenskraft och för en ren och rättvis omställning. Kompetenspakten och god 

kompetensinventering kommer att vara en viktig del av kompetensunionen och spela en huvudroll när det gäller 

att skapa rätt kompetens för kritiska industrier. Jag kommer att samarbeta nära med den verkställande vice 

ordföranden med ansvar för människor, kompetens och beredskap för att bygga vidare på de storskaliga 

partnerskapens utmärkta arbete inom kompetenspakten med stöd för arbetstagarnas omskolning och 

kompetensutveckling.  

 

Frågor från utskottet för den inre marknaden och konsumentskydd 

13. Det råder bred enighet om att EU:s trovärdighet förutsätter en effektiv tillämpning av unionens regler, 

däribland förordningen om digitala marknader och förordningen om utländska subventioner. Vilka är dina 

prioriteringar för att kontrollera efterlevnaden i detta avseende, och hur kommer du att säkerställa en snabb och 

effektiv tillämpning som kommer att gynna EU:s konsumenter och företag och bidra till en väl fungerande inre 

marknad? Med tanke på att detta arbete är mycket komplicerat, hur kommer du att se till att ni har rätt 

kvalificerade resurser och samordnade åtgärder inom Europeiska kommissionen? 

En av mina prioriteringar, om jag godkänns som verkställande vice ordförande, kommer att bli att se till att nya 

verktyg som förordningen om digitala marknader och förordningen om utländska subventioner, tillämpas effektivt 

och skapar konkret mervärde för konsumenterna och företagen i EU. Dessa verktyg syftar till att lösa växande 

utmaningar i ekonomin i EU. Jag tänker genomföra förordningen om digitala marknader, som innehåller krav på 

de största digitala plattformarna, och se till att de verkar på ett rättvist och konkurrensvänligt sätt. Samtidigt 

kommer jag att ge högsta prioritet åt att genomföra förordningen om utländska subventioner, som gör det möjligt 

för kommissionen att hantera snedvridningar som orsakas av subventioner som har beviljats av länder utanför EU 

till företag som verkar på den inre marknaden. Därmed kan EU se till att det råder lika villkor för alla företag som 

är verksamma på den inre marknaden, samtidigt som den är öppen för handel och investeringar. 

När det gäller förordningen om digitala marknader kommer tre viktiga dimensioner att vägleda hur jag ska 

prioritera mitt arbete tillsammans med den verkställande vice ordföranden med ansvar för tekniksuveränitet, 

säkerhet och demokrati. Den första är att öppna upp stängda ekosystem, oavsett om det gäller mobiltelefoner, 

resultat från internetsökningar eller marknadsplatser på nätet. Det ska ge mindre, innovativa företag möjlighet att 

erbjuda konsumenterna nya tjänster. Med tiden kommer de att kunna utmana väletablerade grindvakter på deras 

egen mark. Den andra dimensionen är att ge konsumenterna val. Alltför ofta prackar grindvakterna på sina egna 

villkor på konsumenterna och hävdar att inga alternativ är goda nog. För det tredje ska vi se till att data tillhör dem 

som skapar datan. Människor ska ha rätt att ta med sina uppgifter vart de vill och själva bestämma om de vill att 

deras personuppgifter ska användas för reklam eller inte. Grindvakterna ska inte få använda data som genereras 

av kunder till försäljare som säljer sina produkter på e-marknadsplatser när de konkurrerar med de försäljarna på 

sina egna plattformar. Jag vill stärka allmänheten och företagen i EU i deras digitala liv och därför kommer jag att 

kräva att grindvakterna respekterar sina skyldigheter enligt förordningen om digitala marknader. Om de inte gör 

det kommer jag inte att tveka att använda alla verktyg i förordningen om digitala marknader, också böter om det 

är lämpligt.  

När det gäller genomförandet av förordningen om utländska subventioner är de två spåren för genomförandet 

koncentrationer och utredningar på eget initiativ. I fråga om koncentrationer där utländska subventioner är 

inblandade kommer jag att vara rigorös i fråga om transaktioner som gäller subventioner från länder utanför EU 

och kommer inte att tveka att använda det nya verktygets alla befogenheter där det är lämpligt, bland annat i 

ärenden om orättvist subventionerade förvärv av europeiska objekt. När det gäller utredningar på kommissionens 

eget initiativ kommer jag att gå vidare med de preliminära pågående utredningarna. Med full respekt för reglerna 

kan jag inte säga något om utfallet av dessa utredningar i det här skedet. Och naturligtvis kommer jag att se till att 
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vi fortlöpande övervakar nya ärenden som motiverar åtgärder på eget initiativ, och där det är lämpligt inleder en 

utredning. I linje med min uppdragsbeskrivning avser jag att fokusera vårt arbete på eget initiativ på de branscher 

som oftast drabbas och de typer av utländska subventioner som är mest skadliga för den rättvisa konkurrensen på 

den inre marknaden. Den inre marknadens många dimensioner kräver en kraftfull samordning och jag kommer 

aktivt att bidra så att våra insatser ligger i linje med viktiga EU-prioriteringar. 

Frågor från utskottet för transport och turism 

14. Enligt den tillhörande uppdragsbeskrivningen kommer den framtida verkställande vice ordföranden med 

ansvar för ren, rättvis och konkurrenskraftig omställning att ansvara för den rättsliga ramen för EU:s mål för 

minskade koldioxidutsläpp och genomförandet av 55 %-paketet. Samtidigt har utskottet för transport och turism 

lett Europaparlamentets lagstiftningsarbete om minskade koldioxidutsläpp inom transportsektorn (initiativen 

ReFuelEU Aviation och FuelEU Maritime samt översynen av direktivet om utbyggnad av infrastrukturen för 

alternativa bränslen). Hur bedömer du att lagstiftningen kopplad till den gröna given påverkar transportsektorn? 

Vilken är din vision när det gäller att utarbeta en ny struktur för utfasningen av fossila bränslen i transportsektorn 

efter 2030 och samtidigt säkerställa lika villkor för europeiska transportföretag, den europeiska transportsektorns 

konkurrenskraft och högkvalitativa och attraktiva arbetstillfällen i Europa? Hur ser du på ditt samarbete med den 

framtida verkställande vice ordföranden med ansvar för sammanhållning och reformer och den framtida 

kommissionsledamoten med ansvar för hållbara transporter och turism i detta avseende? 

I linje med den europeiska gröna given måste alla ekonomiska sektorer bidra till EU:s klimatmål. Mot den 

bakgrunden är transporterna, vars koldioxidutsläpp fortfarande ligger över nivåerna för 1990, viktiga för att nå 

EU:s åtagande om klimatneutralitet senast 2050. EU har infört en omfattande policyram med bland annat 55 %-

paketet och en bred strategi för hållbar och smart mobilitet som bland annat har lett till paketet för effektiv och 

grön mobilitet och paketet om grönare godstransporter för att fasa ut fossila bränslen från transporterna.  

 

Innovation, digitalisering, effektivt genomförande och nödvändiga investeringar är avgörande för att nå våra 

viktigaste mål. För att färdigställa TEN-T-stomnätet till 2030, göra infrastrukturen i EU mer motståndskraftig mot 

naturkatastrofer och fientliga handlingar, använda innovativa och digitala lösningar som hållbara drivmedel och 

laddinfrastruktur, modernisa vår fordonsflotta och organisera smartare mobilitet i städerna krävs investeringar och 

planering. Förslag för att öka kapacitetsutnyttjandet av vår infrastruktur, särskilt för järnvägen och de inre 

vattenvägarna, har redan lagts fram och jag hoppas att medlagstiftarna snart kommer att nå en överenskommelse 

om dem.  

 

Kommissionären för hållbara transporter och turism har fått i uppdrag att ta fram en investeringsplan för hållbara 

transporter för att prioritera investeringar i utfasningen av fossila bränslen i EU. Jag kommer att stödja det arbetet 

och bädda in planen i given för ren industri. Samtidigt måste vi ta hänsyn till den globala dimensionen. 

Omställningen till ren energi måste gå hand i hand med åtgärder för att stärka transportsektorns internationella 

konkurrenskraft, där det pågående arbetet inom Internationella civila luftfartsorganisationen och Internationella 

sjöfartsorganisationen är mycket viktigt.  

 

Offentliga investeringar kommer att spela en viktig roll, till exempel via väl riktat offentligt stöd i enlighet med 

våra statsstödsregler. I samma anda kommer jag att vidta åtgärder mot utländska subventioner och investeringar 

som kan ha snedvridande effekter och försätta europeiska transportföretag i en dålig sits. Men EU-budgeten kan 

inte vara den enda källan till investeringar. Jag kommer att stödja kommissionärskollegiets samarbete med 

medlemsstaterna och regionala och lokala myndigheter för att se till att deras budgetar och investeringsplaner helt 

återspeglar det som vi gemensamt har kommit överens om. Vi måste också titta på finansieringsmöjligheter utanför 

den offentliga sektorn, och jag kommer därför att bidra till arbetet med att utveckla innovativa finansieringskällor, 

som kan stimulera och mobilisera den privata sektorns investeringar. Det arbetet bör inriktas på ett utökat 

samarbete med Europeiska investeringsbanken och Europeiska banken för återuppbyggnad och utveckling för att 

se till att deras utlåningsstrategier tillgodoser de mest akuta politiska behoven. 

 

Nästa kommission kommer att fokusera på att öka tillgången till prisvärda transportalternativ för alla européer. 

Arbetet mot transportfattigdom kommer också att anpassas till EU:s första strategi för fattigdomsbekämpning, som 

den verkställande vice ordföranden med ansvar för människor, kompetens och beredskap ska ansvara för och som 

jag gärna bidrar till. Nästa kommission kommer också att verka för stränga arbetsmiljöregler, investera i 

omskolning och kompetensutveckling och försöka locka fler unga människor till transportnäringen. Tillsammans 

med andra medlemmar av kollegiet kommer jag att styra våra investeringar och vår finansiering till en rättvis och 

social omställning också inom mobilitet, särskilt via den sociala klimatfonden. 
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Jag är redo att stödja kommissionären för hållbara transporter och turism i det arbete som beskrivs ovan och 

samarbeta nära med den vice ordföranden med ansvar för sammanhållning och reformer.  

 

Frågor från utskottet för regional utveckling 

15. Trots sin blygsamma budget var Fonden för en rättvis omställning (FRO) ett viktigt framsteg under den senaste 

valperioden och ett viktigt verktyg för territorier som står inför socioekonomiska utmaningar kopplade till 

omställningen till klimatneutralitet. Dess effektivitet begränsades dock av problem med resursfördelning, 

administrativa hinder och avvägning mellan miljömässiga och sociala mål. Till följd av detta gick många avsedda 

stödmottagare miste om stöd, däribland tusentals arbetstagare från koldioxidintensiva industrier. I nuläget finns 

fortfarande en stor del FRO-anslag som måste utnyttjas senast 2026. 

Hur planerar du att stödja lokala och regionala myndigheter när det gäller att påskynda utnyttjandet och förhindra 

tillbakadraganden, samtidigt som projektens mervärde säkerställs? Överväger du att inrätta en Fond för en rättvis 

omställning 2, eller har du för avsikt att införliva fondens mål i andra sammanhållningspolitiska fonder, där 

principen om en rättvis omställning tillämpas på ett övergripande sätt? Kommer du att anslå mer resurser till en 

rättvis omställning? Vilka åtgärder kommer du att vidta för att se till att stödet når de mest utsatta regionerna och 

sektorerna? Planerar du att förenkla kraven för arbetstagarnas tillgång till stöd? Anser du att lagstiftningen om 

statligt stöd behöver ses över för att möjliggöra enklare och snabbare tillgång till stöd? Slutligen, planerar du att 

utvidga fondens stöd till regioner, t.ex. regioner med fordonsindustri eller intensivt jordbruk, och öka 

finansieringen proportionellt? 

I samarbete med den verkställande vice ordföranden med ansvar för sammanhållning och reformer kommer vi om 

vi blir godkända att bygga vidare på pågående satsningar att stödja regioner som drabbats av omställningen till ren 

energi. Genomförandet av fonden för en rättvis omställning (FRO) går stadigt framåt. Urvalsnivån på fondnivå 

har ökat till 25 procent. Flera FRO-regioner behöver fortfarande ytterligare stöd för att genomföra sina territoriella 

planer, men många verktyg finns tillgängliga och jag kommer att uppmuntra medlemsstaterna att använda sig av 

dem.  

 

Fokus ligger på att se till att alla fonder används effektivt för att locka nya företag, skapa jobb och erbjuda 

ekonomiska möjligheter i områden som håller på att ställa om från kol och fossila bränslen. Tillsammans med den 

verkställande vice ordföranden med ansvar för sammanhållning och reformer kommer jag att arbeta för ett 

regelverk som låter alla intressenter, också arbetstagare, helt delta i och dra nytta av EU-finansiering och se till att 

vår politik stöder lokal utveckling på ett inkluderande och effektivt sätt.  

 

Arbetstagarnas aktiva deltagande i planeringen och genomförandet av FRO underlättar tillgången till 

finansieringen. Till exempel har projektet ”Jobb efter kol” i den polska delregionen Konin tagits fram som ett 

gräsrotsinitiativ från fackföreningar inom brunkolsgruvor. Målet för projektet är att stödja deltagarna när de söker 

nya och varaktiga anställningar genom att ge riktad hjälp som utformats tillsammans med arbetstagarnas 

företrädare. Projektet stöder omskolning och kompetensutveckling hos före detta gruv- och kraftverksarbetare som 

drabbats av utfasningen av brunkol i energiproduktionen.  

 

Jag ska arbeta med mina kollegor, kommissionärerna för hållbara transporter och turism respektive jordbruk och 

livsmedel, för att komma fram till hur vi kan stödja regioner som är beroende av bilindustrin eller intensivt jordbruk 

för sin ekonomiska dynamik. Visionen för jordbrukets och livsmedlens framtid och EU:s handlingsplan för 

fordonsindustrin kommer att beskriva de åtgärder vi kan vidta och jag ser fram emot att bidra till dem.  

 

Frågor från utskottet för jordbruk och landsbygdens utveckling 

16. Jord- och skogsbruket kommer att ha betydelse för en ren, rättvis och konkurrenskraftig omställning. De är 

två av de få sektorer som inte bara släpper ut koldioxid utan också aktivt kan bidra till att binda koldioxid, 

tillhandahålla förnybara råvaror och begränsa klimatförändringarna, samtidigt som livsmedelstryggheten 

säkerställs för våra medborgare. Hur tänker du göra för att stärka jord- och skogsbrukssektorn i en rättvis 

omställning? Hur kan man skapa incitament för jord- och skogsbruket att bidra ännu mer som kolsänkor och 

uppnå en hållbar konkurrenskraftig omställning? Hur skulle du hjälpa jordbrukare och skogsbrukare att anpassa 

sig till klimatförändringarna? 
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Hur planerar du att stärka jordbrukets framtidsutsikter och bidrag för att öka både den socioekonomiska tillväxten 

och miljöförbättringarna, bland annat genom att stärka potentialen hos bioekonomi, cirkulär ekonomi, resilienta 

livsmedelskedjor och innovativa metoder? 

Jord- och skogsbruket är av strategisk betydelse för vår säkerhet och vårt oberoende. Båda näringarna är avgörande 

för vår naturliga miljö, och centrala för vår kamp mot klimatförändringarna och skapandet av en cirkulär 

bioekonomi till 2050. Samtidigt är det här näringar som måste vara konkurrens- och livskraftiga. Bönder och 

skogsägare förtjänar en skälig inkomst och bör få stöd, incitament och belöning för de kollektiva nyttigheter som 

de tillhandahåller.  

 

För att stärka jord- och skogsbruket under omställningen fungerar de strategiska planerna inom den gemensamma 

jordbrukspolitiken (GJP) som ett prestandaorienterat verktyg för att rikta stödet till lantbrukare och vissa 

skogsbrukare. I de nuvarande planerna har 32 procent av jordbruksanslagen, motsvarande nära 97 miljarder för 

2023–2027, avsatts för klimat-, miljö- och djurskyddsmål. Europeiska revisionsrätten konstaterar i sin nya rapport 

om strategiska GJP-planer från den 30 september 2024 att ”miljöstrukturen” i förordningen om strategiska GJP-

planer för 2023–2027 möjliggör högre miljö- och klimatambitioner i den gemensamma jordbrukspolitiken, men 

denna potential måste utnyttjas bättre genom nationella planer.  

Statligt stöd kan också spela en viktig roll till stöd för jord- och skogsbruk. Jag kommer att arbeta med 

medlemsstaterna för att förmå dem att använda gällande statsstödsregler som innehåller en specifik, nyligen 

reviderad ram och ett gruppundantag för jord- och skogsbruket och för landsbygdsområden. Ramen och 

gruppundantaget, som är utformade för att komplettera den gemensamma jordbrukspolitiken, ger medlemsstaterna 

stort utrymme att stödja bönderna, genom att främja ekonomisk utveckling och stödja investeringar. Verktygslådan 

för statligt stöd kompletteras av stöd av mindre betydelse för jordbrukssektorn som ett extra verktyg. Om jag 

godkänns som verkställande vice ordförande tänker jag se till att snabbt genomföra översynen av stöd av mindre 

betydelse till jordbruket för att beakta inflationen. 

För att kunna stärka jordbrukssektorns konkurrenskraft, resiliens och hållbarhet krävs det också en 

incitamentbaserad strategi som komplement till det offentliga stödet. Detta har betonats i den strategiska dialogen 

om framtiden för EU:s jordbruk. I den strategiska dialogen har man också konstaterat att det finns ett behov av ett 

EU-omfattande system med riktmärkning som en förutsättning för den nya strategin för hållbarhet. Med den nya 

förordningen om koldioxidupptag och kolinlagrande jordbruk lägger vi grunden för en ny marknad för hållbarhet 

genom att införa en standardiserad strategi för hållbarhetscertifikat i Europa. Förordningen omfattar inte bara 

koldioxidupptag utan även biologisk mångfald och anpassning genom att erkänna förvaltningsmetoder som ökar 

resiliensen mot klimatförändringarnas effekter, förbättrar markens bördighet och skyddar och återställer natur, 

vilket är lösningar som alla vinner på för livsmedelssuveränitet och markproduktivitet. Som jag skrev ovan anser 

jag att naturkrediter också är en lovande väg för att belöna bönderna för deras tjänster och jag kommer att stödja 

kommissionären med ansvar för miljö, vattenresiliens och en konkurrenskraftig cirkulär ekonomi med att 

vidareutveckla det här konceptet. 

När det gäller sektorns hållbarhet antog kommissionen 2023 riktlinjer om undantag från artikel 101 i EUF-

fördraget för hållbarhetsavtal inom jordbruket. Tack vare undantaget kan jordbruksproducenter och andra aktörer 

i den jordbruksbaserade livsmedelskedjan genomföra hållbarhetsstandarder som går längre än vad som nu krävs 

av gällande EU-lagstiftning och nationell lagstiftning. Jag är redo att ge vägledning till bönderna och deras 

samarbetspartner i kedjan som lägger fram hållbarhetsinitiativ. 

Om jag godkänns ska jag jobba för att det antas en ny bioekonomistrategi. Med en sådan strategi kan Europa dra 

nytta av en växande sektors potential och stärka konkurrenskraften och välståndet, också på landsbygden. Jag är 

fast besluten att skapa en strategi som ger företagen i EU en vägledande ram för att blomstra i den gröna och 

cirkulära omställningen. 


